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                                                                                                                     Praha 3. června 2021 

 

Poskytnutí informací podle § 14 odst. 5 písm. d) zákona č. 106/1999 Sb. o svobodném 

přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů 

 

Hlavní velitelství Vojenské policie obdrželo dne 2. června 2021 žádost o poskytnutí informací 

vztahujících se k problematice platné legislativy týkající se šikany v AČR. Ke skutečnostem 

uvedeným v žádosti sdělilo: 

 

1) Sdělení, zda existují jakékoli dokumenty (vyhlášky, interní směrnice, doporučení apod.) 

zabývající se šikanou a související problematikou (bossing, mobbing...) v armádě České 

republiky, tj. dokumenty, které definují co je a co není šikana, jak jí předcházet, jak jí řešit, jaké 

jsou postihy atd. Prosím a zaslání všech těchto dokumentů v elektronické podobě. 

 

2) Sdělení, jaké jsou požadavky pro výkon funkce instruktora ve vojenských útvarech, tj. nejedná 

se o instruktory v rámci výcviku VA Vyškov, ale o instruktory střeleb, taktiky apod. v 

jednotlivých útvarech AČR - jaké musí mít vzdělání a kurzy, zda je možnost, aby tuto funkci 

vykonávali bez úspěšného absolvování příslušných kurzů, příp. za jakých podmínek je toto 

možné atd. Prosím o zaslání všech případných souvisejících dokumentů v elektronické podobě. 

 

3) Sdělení, zda existují jakékoli dokumenty, které by se zabývali problematikou přiměřenosti 

výcviku a případných následků v situacích, kdy nejsou splněny instruktory požadované normy 

a zda se instruktoři mají aktivně účastnit výcviku spolu s vojáky. Konkrétně mě zajímají situace, 

kdy vojáci nesplní nějakou aktivitu dle představ instruktorů, přičemž ale nejsou dopředu známá 

kritéria, podle kterých se splnění či nesplnění posuzuje, poté následuje pro vojáky postih v 

podobě fyzické aktivity, poté opět další pokus o splnění aktivity (stále bez konkrétně určených 

podmínek pro splnění), při nesplnění opět následuje postih v podobě fyzické aktivity a tak pořád 

dokola, přičemž ale vojáci po celou dobu nevědí, jaká jsou kritéria pro splnění (tj. aby již 

nemuseli dělat fyzickou aktivitu, která následuje při nesplnění jako trest) a instruktoři po celou 

dobu pouze stojí na místě, kouří a vysmívají se vojákům, aktivně se však neúčastní ani aktivity, 

která je hodnocená, ani fyzických aktivit které následují jako trest při nesplnění. Prosím tedy o 

zaslání všech dokumentů, které řeší přiměřenost výcviku, přiměřenost následných fyzických 

aktivit při nesplnění požadavku instruktorů, účast instruktorů při výcviku atd. v elektronické 

podobě. 

 

Oblasti, na které se dotazujete v bodech 1), 2) a 3), nejsou v gesci Vojenské policie. Doporučuji 

Vám obrátit se v této problematice přímo na Ministerstvo obrany, které Vaše otázky 

kvalifikovaně zodpoví. Adresa je zde: e-podatelnaMO@army.cz 

mailto:e-podatelnaMO@army.cz


4) Sdělení, kam se obrátit (ideálně anonymně) v případě podezření, že na útvaru dochází k 

šikaně, jak se podezření řeší, jaké jsou případné následky atd. 

 

K bodu 4) uvádím toto: 

Pokud se jedná o podezření ze "šikany" (pravděpodobně hovoříte o trestném činu porušování 

práv a chráněných zájmů vojáků, § 382 a 383 trestního zákoníku) a trváte na anonymním 

podání, doporučuji Vám obrátit se na Hlavního inspektora ochrany lidských práv MO:    

https://www.mocr.army.cz/ministryne-a-ministerstvo/sdk/ochrana-lidskych-prav-94076/,      

e-mail: ombudsman@army.cz 

Tuto instituci můžete samozřejmě využít i tehdy, pokud byste se rozhodla z anonymity 

vystoupit. 

Pokud chcete jít cestou standardního trestního oznámení, tak to je možné učinit na kterémkoliv 

pracovišti Vojenské policie, ideálně v místě, kde k protiprávnímu jednání došlo (z Vašeho 

dopisu je zřejmé, že celá věc spadá do působnosti Vojenské policie). Jinak samozřejmě můžete 

podat trestní oznámení i na Policii ČR nebo na státním zastupitelství: 

https://www.policie.cz/clanek/oznameni-trestneho-cinu.aspx 

Věc bude v tomto případě dále řešena v souladu se zákonem č. 141/1961 Sb. - trestní řád. 

Co se týče případných následků, hovoří trestní zákoník takto: 

§ 382 

Porušování práv a chráněných zájmů vojáků stejné hodnosti 

(1) Kdo vojáka stejné hodnosti nutí k osobním úsluhám nebo ho omezuje na právech nebo 

svévolně ztěžuje výkon jeho služby, bude potrestán odnětím svobody až na dvě léta. 

(2) Odnětím svobody na šest měsíců až pět let bude pachatel potrestán, 

a) spáchá-li čin uvedený v odstavci 1 násilím nebo pohrůžkou násilí nebo pohrůžkou jiné 

těžké újmy, 

b) spáchá-li takový čin nejméně se dvěma osobami, 

c) spáchá-li takový čin na jiném pro jeho skutečnou nebo domnělou rasu, příslušnost k etnické 

skupině, národnost, politické přesvědčení, vyznání nebo proto, že je skutečně nebo domněle 

bez vyznání, nebo 

d) způsobí-li takovým činem ublížení na zdraví. 

(3) Odnětím svobody na dvě léta až osm let bude pachatel potrestán, 

a) spáchá-li čin uvedený v odstavci 1 zvlášť surovým způsobem nebo se zbraní, 

b) způsobí-li takovým činem těžkou újmu na zdraví, nebo 

c) spáchá-li takový čin za stavu ohrožení státu, za válečného stavu nebo za bojové situace. 

(4) Odnětím svobody na osm až šestnáct let bude pachatel potrestán, způsobí-li činem 

uvedeným v odstavci 1 smrt. 

(5) Příprava je trestná. 

 

https://www.mocr.army.cz/ministryne-a-ministerstvo/sdk/ochrana-lidskych-prav-94076/
mailto:ombudsman@army.cz
https://www.policie.cz/clanek/oznameni-trestneho-cinu.aspx


§ 383 

Porušování práv a chráněných zájmů vojáků podřízených nebo s nižší hodností 

(1) Kdo podřízeného vojáka nebo vojáka s nižší hodností nutí k osobním úsluhám nebo ho 

omezuje na právech nebo svévolně ztěžuje výkon jeho služby anebo mu uloží kázeňský trest v 

rozporu s jiným právním předpisem, bude potrestán odnětím svobody na šest měsíců až tři 

léta. 

(2) Odnětím svobody na jeden rok až pět let bude pachatel potrestán, 

a) spáchá-li čin uvedený v odstavci 1 násilím nebo pohrůžkou násilí nebo pohrůžkou jiné 

těžké újmy, 

b) spáchá-li takový čin nejméně se dvěma osobami, 

c) spáchá-li takový čin na jiném pro jeho skutečnou nebo domnělou rasu, příslušnost k etnické 

skupině, národnost, politické přesvědčení, vyznání nebo proto, že je skutečně nebo domněle 

bez vyznání, nebo 

d) způsobí-li takovým činem ublížení na zdraví. 

(3) Odnětím svobody na tři léta až deset let bude pachatel potrestán, 

a) spáchá-li čin uvedený v odstavci 1 zvlášť surovým způsobem nebo se zbraní, 

b) způsobí-li takovým činem těžkou újmu na zdraví, nebo 

c) spáchá-li takový čin za stavu ohrožení státu, za válečného stavu nebo za bojové situace. 

(4) Odnětím svobody na osm až šestnáct let bude pachatel potrestán, způsobí-li činem 

uvedeným v odstavci 1 smrt. 

(5) Příprava je trestná. 


